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Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri har i brev af 23. februar 2012 
stillet følgende spørgsmål nr. 147 (Alm. del) som hermed besvares. Spørgsmålet er stil-
let efter ønske fra Erling Bonnesen (V)

Spørgsmål 147:

”Kan ministeren for så vidt angår ministerens eget ressortområde oplyse, hvor mange af 
de i ”Aftale om Grøn Vækst” afsatte 13,5 mia. kr., der endnu ikke er brugt og hvor 
mange af de resterende midler, som ministeren ikke forventer bliver brugt inden udgan-
gen af 2015, f.eks. som følge af mindre interesse for at omlægge til økologisk drift?”

Svar:
Af de oprindelig samlede 13,5 mia. kr. i perioden 2010-2015 i den tidligere regerings 
Aftale om Grøn Vækst, juni 2009 var 7.736,9 mio. kr. forudsat anvendt på Fødevaremi-
nisteriets eget ressortområde. 

Af disse er der anvendt i alt 1.954,2 mio. kr. i 2010 og 2011. De resterende midler ind-
går på FL 12 for perioden 2012-2015. Afløbet følges tæt med henblik på at sikre, at 
midlerne anvendes, hvor de gør mest gavn. Opgørelsen omfatter ikke de initiativer, der 
ressortmæssigt på finansloven hører under § 23. Miljøministeriet.  Opgørelsen omfatter 
konti, som fra 2012 er budgetteret under § 14. Ministeriet for By, Bolig og Landdistrik-
ter vedr. de lokale aktionsgrupper (LAG´er).

Regeringen ønsker at fremme grøn omstilling, herunder opfyldelse af EU-direktiver på 
miljø- og naturområdet. For disse initiativer er der én til én sammenhæng mellem mål 
og midler afsat til direktivforpligtigtet indsats (vandramme- og Natura2000 direktiver-
ne). Regeringen har med finansloven for 2012 i vid udstrækning videreført den tidligere 
regerings Grøn Vækst initiativer, men har også fundet det nødvendigt at udvide og sup-
plere visse indsatser for bedre at kunne nå målsætningerne frem mod 2015 – særlig med 
miljøfokuseringen af landdistriktsprogrammet. 

Udvalget for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri 2011-12
FLF alm. del , endeligt svar på spørgsmål 147
Offentligt



2

På Fødevareministeriets område omfatter denne fokusering af landdistriktsprogrammet  
især en yderligere indsats for at fremme nye miljøteknologier i primærerhvervet, en 
række supplerende initiativer inden for produktion, forarbejdning og afsætning af den 
økologiske produktion til understøttelse af målsætningen om mindst en fordobling af 
økologiarealet frem mod 2020 samt forhøjede tilskudssatser for at øge landmændenes 
incitament til at indgå aftaler om pleje af græs- og naturarealer.

Hvorvidt der efter ansøgningsrunderne i 2012 og følgende år vil være mindreforbrug, er 
det endnu for tidligt at vurdere, jf. også min besvarelse af spørgsmål 146 (Alm. del), 
men jeg har til stadighed fokus på anvendelse af midlerne.

Det er således forventningen, at de afsatte bevillinger 2012-2015 på FL 2012 fuldt ud 
vil blive anvendt for at nå målsætningerne. Det skal dog i denne forbindelse fremhæves,
at det - i lighed med den tidligere regerings Grøn Vækst aftale - er lagt til grund, at der 
fra 2014 vil være et nyt landdistriktsprogram af minimum samme størrelse og EU-
medfinansiering som det nuværende program 2007-2013. Det er på nuværende tids-
punkt i forhandlingerne om EU-grundlaget for det kommende landdistriktsprogram 
2014-2020 ikke muligt at forudsige om denne forudsætning holder. Den nærmere fast-
læggelse af programmet vil ske i løbet af 2013.
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